
IOANA CITTA BACIU: "Publicul - atât ne-a mai rămas" 
Obiceiul de a da năvală, după premieră, în cabina actorilor 

nu-mi prea stă,  mărturisesc, în fire. Necesitatea felicitărilor 
complezente şi mai ales senzaţia că se alterează o cUpă importantă, 
aceea a răgazului de după . . .  mă îndeamnă să caut alte prilejuri de 
a-i cunoaşte pe artişti. Uneori, însă, n-ai de ales . Am riscat, deci, 
inO[JOrtu.nitatea, socotind că 1nerită, fie şi între două trenuri, .'iă 
încerc să consemnez"starea" unei actri1e care, de aproape două 
decenii, se numără printre stâlpii (puţini) ai .•cenei gălăţene. Rolul 
principal din Vizita bălrânei doamne în regia lui Adrian Lupu, a 
cărei premieră tocmai avusese loc, reprezenta, în plus, un vârf de 
carieră, un succes pe eare Ioana Citta Baciu îl "savura"acum cu 
nelinişte, cu pudoare, ciocnind o cupă de şampanie în tihna cabinei 
sale, departe de animaţia foaierului şi de grijile zilei de mâine. Am 
vorbit mai Întâi, fireşte, despre Claire Zachanassian, eroina lui 
Diirrenmall, despre drumul de tatonări în găsirea personajului, în 
care actriţa a vrut să simţim ,Jemeia care a iubit mult" şi nu doar 
idolul de piatră, respingător prin duritate' şi morbiditate. Dar şi 
despre alte creaţii. 

• Foarte dificil a fost, de asemenea, rolul Doamna Smith din 
Cântăreaţa cheală, pentru că n-am mai jucat astfel de roluri . 
Spectacolul a fost pus în scenă de un regizor român din America. 
După prima lectură m-am dus la el şi i-am spus că sunt într-o panică 
teribilă. Nu mai jucasem Eugen Ionescu. Nu ştiam cum se joacă şi 
ce trebuie să fac. A râs. M-a liniştit M-a ajutat până când am .prins" 
personajuL 

O in general afteptaţl "salvarea" de la un regizor sau vă 
bazaţ i f i  pe, de-acum, indelungata dumneavoastră 
experienţă? 

• Nu aştept totul de la regizor. Doresc colaborarea, mai ales 
când e un regizor cu care mă înţeleg. Profesiunea aceasta a noastră 
n-o poţi face de unul singur. E o muncă în colectiv - repetiţii cu 
regizorul ,  cu parteneruL La fel în spectacol, când trebuie să ţinem 
cont de public. 

O Ca actr ită veche  a ic i ,  la Galaţ i ,  ce rol avet i în 
alcătuirea repertoriului? ' 

• Nici unuL Cel care il stabileşte este Adrian Lupu, regizorul şi 
directorul teatrulu i .  El poartă toată răspunderea. Dar trebuie să 
mărturisesc că se gândeşte la actori, la cei pe care se poate baza. 

lJ Cum este viaţa la teatrul din Galaţ i in ultima vreme? 
Cronicarii se deplasează mai greu, turneele sunt aproape 
inexistente. Cum resimţ iţ i aceste realităţ i? 

• Este o perioadă îngrozitor de grea. Arta nu mai este sprijinită 
deloc. Nu de public - atât ne-a mai rămas. Dar oficialită1ile . . .  Este de 
neimaginat pentru mine să stăm să numărăm fiecare leu, să nu poţi 

cumpăra o pereche de ciorapi pentru teatru fără să te gândeşti de o 
sută de ori. Nu se poate face artă astfeL Arta comercială nu e artă. 
Nu e .rentabilă" din punct de vedere social-educativ. Şi suntem 
foarte izolaţi. Nu putem face deplasări la costurile de acum. Nu ştim 
ce joacă colegii noştri din alte părţi. 

O Mai sunt in trupă taptesprezece actori fi câţ iva 
interpreţ i corp-ansamblu. In perspectivă credeţi că Galaţ lul 
va reprezenta o atractie pentru tinerii absolvent i? 

• Sperăm. Deşi toţi vor BucureştiuL Pe bună d�eptate. Acolo 
speră să se lanseze. Dacă prind un rol pot fi văzuţi. in Galaţi, sau în 
orice oraş de provincie, rămâi necunoscut Nu putem face turnee în 
capitală, şi nici măcar la Bacău sau la laşi. 

O Şi totUfl dumneavoastră aţ i rămas fidelă Galaţ lulul. 
Cum s-a întâmplat? 

• Nu ştiu n ici eu.  Am început să joc la Bârlad, o dată cu 
înfiinţarea teatrului de acolo. M-am simţit extraordinar la Bârlad, deşi 
erau condiţii grele de locuit, de trai. Eram foarte tânără. A fost o 
perioadă de mare pasiune şi dăruire. Iar publicul era extraordinar. 
Era mereu alături de teatru. Acolo am luat şi primul premiu de 
interpretare, pentru rolul Ecaterina Teodoroiu. Am plecat pe urmă la 
Brăila. Cred că şi acolo publicul m-a iubit Am făcut schimbarea 
pentru că am simţit această nevoie pentru creşterea mea artistică. La 
Brăila am jucat în Sfânta Ioana de Bernard Shaw, Nunta lui 
Figaro, Toiagul orbilor de Ritsos. A urmat Târgu-Mureş, unde am 
avut fericirea să mă întâlnesc cu Electra lui Sofocle. Apoi Piteştiul şi, 
în sfârşit, Galaţiul, unde am şi rămas. 

O Aţi simţ it, in toată existenţa dumneavoastră, condiţ ia 
actorului de provincie? Oare nu se nasc fi in provincie 

· vedete? 
• Eu nu mă consider o vedetă. Nici de provincie, nici altfeL 

Pentru mine vedetă este actorul care trăieşte prin lumea exterioară 
scenei, publicitate etc . . .  Eu sunt un om retras. Nu mă interesează 
toate astea. Nici interviurile. Din două motive: să-mi explic rolurile mi 
se pare inutiL Important e ceea ce se vede. Să vorbesc despre viaţa 
mea particulară nu-mi face plăcere şi nici nu cred că interesează pe 
cineva. Cât priveşte condiţia actorului de provincie . . .  Nu m-am sim1it 
afectată. Uneori, doar, din partea unor colegi din Bucureşti, a unor 
actori mediocri, pentru că aceia care sunt cu adevărat mari ştiu să 
fie şi modeşti, şi buni colegi .  

O Totufi, credeţ i că v-aţ i fi putut realiza mai bine in 
capitală? 

• Fără discuţie. Pentru că în provincie, de multe ori, lucrezi cu 
regizori care sunt sub nivelul tău , sub potenţialul tău artistic şi 
adesea te trag înapoi. Am păţit-o. Sau trebuie să lupţi de unul singur. 

O Aici, la Galaţ i, aţ i avut însă prilejul să colaboraţi cu 
un regizor bun, Adrian Lupu. Cu intermitenţe, e adevărat( 
dar ... 

• Adrian Lupu este într-adevăr un regizor foarte bun, care a fost 
şi act9r. Ăsta e un mare avantaj . inţelege şi .simte" actorul foarte 
bine. In plus, s-a creat o afinitate între noi, între el şi colectivul din 
Galaţi. Cu el am jucat primul meu rol aici, tot un Durrenmatt - Frank 
al V-lea. Ne-am înţeles extraordinar de la început. Mă las pe mâna 
lu i .  Am încredere depl ină în el. Asta nu înseamnă că nu avem 
discu1ii. E firesc. 

O E bine pentru un actor să lucreze cu un singur regizor? 
• Depinde de regizor. 
O Ce vă nemulţumefte in viata teatrală actuală, in afara 

condit i ilor materiale mizere d�spre care mi-at i vorbit? • 
• Din păcate, suntem atât de puţini şi nu reuşim ;ă fim uniţi. 

Există un sindicat care nu face nimic. Eu sunt lider la Galaţi. Am 
apelat de nenumărate ori la ajutor, dar degeaba. Iar ce se-ntâmplă la 
minister este nu numai dureros, dar şi revoltător. 

lJ Să ne intoarcem la aplauzele din această seară fi la 
succesul care, sper, v-a făcut mai optimistă. Ce vă doriţi? 

• Să avem un ministru al culturii care să iubească într-adevăr 
teatrul, să încercăm să fim altfel şi să scăpăm de comunişti. 
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